

“ဒီဗီဘီဒီဘီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီဘီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီဘီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီရဲ့ Facebook စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

Debate on DVB TV
Sunday: 19:15 (New), 21:00
Monday: 10:15, 15:15, 21:00
Wednesday: 10:15, 15:15
Friday: 15:15, 21:00



အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇ လွှာ၊
 ကုန်သည်လမ်းနှင့်
 ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊
 ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

DVB

ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့
“အစိုးရအပြောင်းအလဲမှာ လယ်သမားတွေဘဝ

ပြောင်းလဲသွားလား”

ဖြစ်ပါတယ်။

မှတ်ချက်ပေးလိုတာ

အကြံပြုလိုတာ

မေးမြန်းလိုတာတွေ ရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း

ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့

debate@dvb.no ကို ဆက်သွယ်ပြီး

“အစိုးရအပြောင်းအလဲမှာ လယ်သမားတွေဘဝ ပြောင်းလဲသွားလား” (နေသွင်ညိုဏ်း)

နွားနဲ့ဖက်ရုန်းရပြီး တခါတခါ “ကျေးဇူးရှင်” တွေလို့ ဂုဏ်တင်ခံရတဲ့ လယ်သမားတွေဟာ တိုင်းပြည်မှာ အလုပ်လုပ်ကြရသလောက် ဆင်းရဲကြသူတွေ ဖြစ်ပါတယ်။ စီးပွားရေး၊ လူမှုရေး၊ ကျန်းမာရေး၊ ပညာရေး အဖက်ဖက်က နှိမ်ကျတဲ့ လယ်သမားမိသားစုတွေရဲ့ ဘဝတွေ တိုးတက်ပြောင်းလဲလာဖို့ဆိုတာ ဘယ်အစိုးရမှ မငြင်းခုံတဲ့ကိစ္စ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် အပြောလွယ်သလောက် အလုပ်ခက်ပါတယ်။

မေ့လျော့ခံအများစု

မကြာခင်က နေပြည်တော်မှာ ကျင်းပခဲ့တဲ့ ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံမှာ နိုင်ငံရေးကိစ္စတွေနဲ့အတူ လယ်ယာကဏ္ဍကိုလည်း ထည့်သွင်းဆွေးနွေး သဘောတူခဲ့ပါတယ်။ ပြည်ထောင်စုအဆင့် ဒီသဘောတူညီချက်တွေဟာ မြန်မာပြည်လူဦးရေရဲ့ ၇၀ ရာခိုင်နှုန်းဖြစ်တဲ့ လယ်သမားတွေအတွက် အရေးကြီးပေးမယ့် နိုင်ငံရေးပြဿနာရဲ့ လွှမ်းမိုးမှုအောက်မှာ မှေးမှိန်ပျောက်ကွယ် နေရပါတယ်။

မြေယာနှင့် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ကဏ္ဍ မူဝါဒခေါင်းစဉ်အောက်မှာ “လယ်ယာကဏ္ဍ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်လာစေရန်အတွက် မူဝါဒများ ချမှတ်ဆောင်ရွက်ရာတွင် ဒေသခံများ၏ လိုလားချက်များကို ဦးစားပေး၍တောင်သူလယ်သမားများ၏ လိုအပ်ချက်များကို ဖြည့်ဆည်းပေးရန်” ဆိုတဲ့ သဘောတူညီချက်တစ်ချက် ပါဝင်ပါတယ်။

နောက်ထပ် အရေးကြီးတဲ့ အချက်တစ်ချက်က “လုပ်ပိုင်ခွင့် ချထားပေးသော မြေယာကို မူလရည်ရွယ်ချက်အတိုင်း သတ်မှတ်ကာလအတွင်း လုပ်ကိုင်နိုင်ခြင်းမရှိလျှင် နိုင်ငံတော်က ပြန်လည်ရယူရန်နှင့် အမှန်တကယ် လုပ်ကိုင်လိုသူများအား ပြန်လည်ချပေးရေး ဆောင်ရွက်ရန်” ဆိုတဲ့အချက် ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် မြေယာမူဝါဒ ရေးဆွဲတဲ့အခါ ဗဟိုထိန်းချုပ်မှုလျော့ချဖို့၊ ပွင့်လင်းမြင်သာမှုရရှိဖို့၊ တရားနည်းလမ်းကျဖို့ စတဲ့အချက်တွေ ပါဝင်ပါတယ်။ တနည်းအားဖြင့် ဒီအချက်တွေဟာ လက်ရှိ အမေ့လျော့ခံ လယ်သမားထုကြီး ကြုံနေရတဲ့ ဒုက္ခအပေါင်းကို မီးမောင်းထိုးပြလိုက်တာ ဖြစ်ပါတယ်။

မြေသိမ်းယာသိမ်း

မေလအတွင်းက ပဲခူးတိုင်းဒေသကြီး အင်းတကော်မြို့နယ် ဆပ်အင်းကျေးရွာရှိ လယ်ယာမြေပေါ်မှာ စိမ်းလို့မြေကုမ္ပဏီက ခြံစည်းရိုးကျောက်တိုင် စိုက်ထူရာက အစပြုလို့ ခိုက်ရန်ဖြစ်ပွားပြီး လယ်သမားတစ်ဦး အသက်သေဆုံးခဲ့ရပါတယ်။ ဒီအဖြစ်အပျက်ဟာ ဒီနှစ်ပိုင်းတွေအတွင်း လယ်ယာမြေပြန်ရဖို့ နည်းမျိုးစုံနဲ့ ကြိုးစားရင်း ကံဆိုးမိုးမှောင်ကျရတဲ့ ဝမ်းနည်းစရာ ဇာတ်လမ်းတစ်ပုဒ်သာ ဖြစ်ပါတယ်။

ခေတ်အဆက်ဆက် လယ်မြေတွေ အသိမ်းခံရတဲ့ လယ်ယာမြေတွေ ပြန်လည်ရရှိဖို့အတွက် လယ်သမားတွေဘက်က ကြိုးပမ်းတာဟာ သမ္မတဦးသိန်းစိန်လက်ထက်မှာ အပြင်းထန်ဆုံး ဖြစ်ပါတယ်။ ထင်ရှားတဲ့အဖြစ်အပျက်တစ်ခုက မြန်မာပြည်အလယ်ပိုင်း လက်ပံတောင်း ဒေသမှာ ဘိုးဘွားပိုင်လယ်မြေပြန်ရဖို့ ဆန္ဒပြပွဲတစ်ခုမှာ သေနတ်ကျည်ခံမှန်ပြီး လယ်သူမ ဒေါ်ခင်ဝင်း သေဆုံးမှု ဖြစ်ပါတယ်။

တပ်မတော်၊ အစိုးရဌာနဆိုင်ရာတွေ၊ ခရိုင်စီးပွားရေးလုပ်ငန်းတွေက သိမ်းထားတဲ့ လယ်ယာမြေတွေကို လယ်သမားတွေလက်ထဲ ပြန်လည် လွှဲပြောင်းနိုင်ဖို့ သမ္မတဦးသိန်းစိန် အစိုးရလက်ထက်မှာ ကြိုးစားခဲ့ပေမယ့် မအောင်မြင်ခဲ့ပါဘူး။ တပ်မတော်က သိမ်းဆည်းထားတဲ့ မြေတွေကိုစွန့်ပတ်သက်လို့ စစ်အစိုးရလက်ထက်က နံပါတ် (၃) ဖြစ်ခဲ့တဲ့ သူရဦးရွှေမန်းက “နိုင်ငံသားတွေ၊ လယ်သမားတွေက မြေလွတ်မြေရိုင်းတွေကို မလုပ်နိုင်ဘူးဆိုရင် မင်းတို့တွေဝင်လုပ်ပေး၊ တချိန်ချိန်ကျလို့ လုပ်နိုင်တဲ့သူတွေရှိရင် လွှဲပေးလိုက်ပါဆိုတာက တပ်ရဲ့မူဝါဒ” လို့ ပြောခဲ့ပါတယ်။ အဲဒီအချိန်က သူရဦးရွှေမန်းက ဥက္ကဋ္ဌအဖြစ် ဆောင်ရွက်ခဲ့တဲ့ ပြည်ထောင်စု ပထမအကြိမ် လွှတ်တော်မှာ ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနက စစ်တပ်နဲ့ ကုမ္ပဏီတွေက နိုင်ငံတဝှမ်းမှာ သိမ်းဆည်းထားတဲ့ လယ်ယာမြေဧကလေးသိန်းခုနစ်သောင်းကျော်ထဲက တစ်သိန်းကျော်ကိုသာ စွန့်လွှတ်မယ်လို့ တရားဝင် ပြောဆိုခဲ့ပါတယ်။

လယ်ယာမြေဥပဒေများ

၂၀၁၂ မှာ ထုတ်ပြန်ခဲ့တဲ့ လယ်ယာမြေဥပဒေနဲ့ မြေလွတ်မြေရိုင်းများ စီမံခန့်ခွဲမှု ဥပဒေတို့ဟာ အစအဆုံး ပြန်ပြီးရေးဆွဲရမယ့် ဥပဒေတွေ ဖြစ်တယ်လို့ တိုင်းရင်းလူထုတိုးတက်ရေး မိတ်ဖက်အဖွဲ့က တောင်သူလယ်သမားရေးရာ တာဝန်ခံ ကိုမျိုးသန့်က ဒီဗီဘီကို ပြောပါတယ်။

ဒါ့အပြင် “ဒေသခံလယ်သမားအများအပေါ် ဥပဒေပြဌာန်းချက်များကို အခွင့်ကောင်းယူ၍ ဖိနှိပ်အရေးယူခြင်းများရှိနေခြင်း၊ အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးအဆင့်ဆင့်နှင့် အစိုးရဌာန အကျင့်ပျက်ချစားမှုများကြောင့် ဒေသခံလုပ်ကွက်ငယ် တောင်သူများ၏ မြေယာမတရား သိမ်းဆည်းခံလက်လွှတ် ဆုံးရှုံးခံနေကြရသည်” လို့ သံလွင်နိုင်ငံသားစွမ်းရည် မြှင့်တင်ရေးအဖွဲ့ရဲ့ အစီရင်ခံစာမှာ ဖော်ပြထားပါတယ်။

အစိုးရသစ်လက်ထက်

NLD အစိုးရလက်ထက်မှာ မြေယာပြန်လည်ပေးအပ်နိုင်ဖို့အတွက် သိမ်းဆည်းမြေတွေနဲ့ ပတ်သက်လို့ မြေရှင်းနိုင်ဖို့အတွက် ဒုသမ္မတဦးဟင်နရီနတ်ထီးယူ ဦးဆောင်ပြီး ကော်မတီတစ်ခု ဖွဲ့စည်းထားပါတယ်။ မန္တလေးတိုင်းနဲ့ စစ်ကိုင်းတိုင်းအတွင်းမှာ တပ်နဲ့ ကုမ္ပဏီက သိမ်းထားခဲ့တဲ့ လယ်ဧက ရာပေါင်းများစွာကို မူလတောင်သူတွေလက်ထဲ ပြီးခဲ့တဲ့ မတ်လက ပြန်လွှဲပြောင်းပေးခဲ့ပါတယ်။

မန္တလေးတိုင်း တစ်ခုတည်းမှာ အရင်အစိုးရလက်ထက် ၂၀၁၀ ပြည့်နှစ် နောက်ပိုင်းမှာ ချပေးထားတဲ့ မြေဧကပေါင်း ငါးသောင်းကျော်ရှိပြီး လေးသောင်းကျော်က လုပ်ငန်းအကောင်အထည်ဖော်တာ မရှိဘူးလို့ တိုင်းဒေသကြီး မြေယာစီမံခန့်ခွဲရေးကော်မတီ စာရင်းအရ သိရပါတယ်။

အစိုးရသစ်တက်လာတဲ့ ပထမတစ်နှစ်အတွင်းမှာ စိုက်ပျိုးရေးစရိတ်ချေးငွေကို တစ်ဧက ငါးသောင်းစီ တိုးမြှင့်ပေးခဲ့ပါတယ်။ ၂၀၁၆ မိုးစပါးရာသီကစလို့ အစိုးရစိုက်ပျိုးရေးဘဏ်တွေက လယ်တစ်ဧက ကျပ်တစ်သိန်းခွဲနဲ့ စိုက်ပျိုးစရိတ် ထုတ်ချေးနေပြီး ၁၀ ဧက အထိပဲ အကန့်အသတ်နဲ့ ထုတ်ချေးပေးနေတာ ဖြစ်ပါတယ်။

အစိုးရသစ်ဟာ မျိုးစေ့ကဏ္ဍ ဘက်စုံဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးစီမံချက်ကို မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီး၊ စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီးနဲ့ ပဲခူးတိုင်းဒေသကြီး (အရှေ့) နေပြည်တော်တို့မှာ အကောင်အထည်ဖော်သွားမယ်လို့ စိုက်ပျိုး

ရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့် ဆည်မြောင်းဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာအောင်သူက ဧပြီလအတွင်းက ပြောပါတယ်။ ဒေသအလိုက် မျိုးစေ့ထုတ်လုပ် စိစစ်အကဲဖြတ်အသင်းများ ပေါ်ပေါက်လာဖို့ကနေ ဈေးကွက်တင်ပို့ ရောင်းချခြင်းလုပ်ငန်းများ တိုးချဲ့ရေးအထိ ရည်ရွယ်တယ်လို့ ဆိုပါတယ်။

တောင်သူလယ်သမားတွေအနေနဲ့ ကြိုတွေ့နေရတဲ့စိုက်ပျိုးရေးဆိုင်ရာ ပြဿနာတွေ၊ နည်းပညာအကြံဉာဏ်တွေ၊ စိုက်ပျိုးရေးနည်းစနစ်တွေ၊ မြေအသုံးချမှုဆိုင်ရာကိစ္စ၊ ပိုးမွှားနဲ့ ပိုးသတ်ဆေးအသိပညာ၊ ဓာတ်မြေဩဇာအသုံးပြုမှု နည်းစနစ်တွေအကြောင်းကို နေပြည်တော်မှာ ဖွင့်လှစ်ထားတဲ့ စိုက်ပျိုးရေး ကောလိပ်စင်တာကို ဖုန်းဆက်မေးမြန်းနိုင်ပြီ ဖြစ်ပါတယ်။

ဘယ်သူကူညီမလဲ

လယ်ယာမြေနှင့် အခြားမြေများ သိမ်းဆည်းခြင်းခံရမှုများ ပြန်လည် စိစစ်ရေးဗဟိုကော်မတီရဲ့ ထုတ်ပြန်ချက်အရ ယခင် အစိုးရလက်ထက်က လက်ကျန် အမှုတွဲပေါင်း ၆၇၀၀ ကျော်ထဲက ၁၈၀၀ ကျော်ကို ဖြေရှင်းပေးနိုင်ခဲ့ပြီး အစိုးရသစ်လက်ထက်ကျမှ အသစ်ရောက်လာတဲ့ အမှုတွဲပေါင်း ၄၀၀၀ ကျော်ထဲက ၂၅၀ ကျော် ဖြေရှင်းပေးနိုင်ခဲ့တယ်လို့ သိရပါတယ်။

NLD အစိုးရက စိုက်ပျိုးရေးစရိတ် ချေးငွေကို တိုးမြှင့်ထားပေးမယ့် နိုင်ငံခြားဖြစ် စိုက်ပျိုးရေးသွင်းအားစုတွေကို မှီခိုနေရတဲ့ လယ်သမားတွေအတွက် အမှန်တကယ် ကုန်ကျစရိတ်ကို မကာမိပါဘူး။ ရေကြီးရေလျှံမိုးမမှန်တာ၊ ပိုးမွှားဒဏ်ကြောင့်ပျက်စီးခဲ့ရင် လယ်သမားတွေဟာ အကြေးသံသရာမှာ တဝဲလည်လည် ဖြစ်ကြရပါတယ်။ စပါးပေါ်ချိန်မှာ ကုန်သည်တွေက လက်ဝါးရိုက်ပြီး ဈေးနှိမ်ဝယ်တဲ့အခါ နှုတ်ခွဲဘဝ ရောက်ကြရပါတယ်။ ဒါပေမယ့် အရင်းအနှီးနည်းတဲ့ တောင်သူလယ်သမားတွေကို ကူညီပေးဖို့ အဓိကတာဝန်ရှိတဲ့ စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့် ဆယ်မြောင်းဝန်ကြီးဌာနဟာ ၂၀၁၇-၁၈ ဘဏ္ဍာနှစ်အတွက် လျာထားဘတ်ဂျက် အများဆုံး ဖြတ်တောက်ခံရတဲ့ ဝန်ကြီးဌာန ဖြစ်ပါတယ်။ ပြီးခဲ့တဲ့ နှစ်ကုန်ပိုင်းမှာ အစိုးရက အနည်းဆုံးဈေးနှုန်းသတ်မှတ်ပြီး စပါးဝယ်ယူမယ့် အစီအစဉ်ကို ရပ်ဆိုင်းမယ်လို့ ကြေညာခဲ့တဲ့အခါ အသင့်အတင့်ဖြစ်နေတဲ့ စပါးဈေးတွေ ပြန်လည်ကျဆင်းသွားခဲ့တာ နမူနာပါပဲ။

ခေတ်နောက်ကျနေတဲ့ မြန်မာ့လယ်ယာမြေကဏ္ဍဟာ အမြတ်အစွန်း မများလှပေမယ့် ကျေးလက်ဆင်းရဲသား သန်းပေါင်းများစွာအတွက် အလုပ်အကိုင်နဲ့ ဝင်ငွေတွေအတွက် အဓိကအားထားရာ ဖြစ်နေတုန်းပါပဲ။ စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနဲ့ ဆည်မြောင်းဝန်ကြီးဌာန ဒုဝန်ကြီးအဖြစ် ခေတ္တတာဝန်ယူခဲ့တဲ့ စိုက်ပျိုးရေးပညာရှင် ဒေါက်တာထွန်းဝင်းက “မြန်မာပြည်မှာ ကျေးလက်လူတန်းစားရဲ့ ၂၀ ကနေ ၃၀ ရာခိုင်နှုန်းကပဲ လယ်ပိုင်တယ်။ ကျန်တဲ့ ၇၀ ကနေ ၈၀ ရာခိုင်နှုန်းက လယ်မဲ့တွေ၊ ကြုံရာကျပမ်းရှာစားနေရတဲ့ လူတန်းစားတွေ၊ သူတို့ရဲ့ စီးပွားရေး မပြေလည်သမျှ မြန်မာပြည် ဆင်းရဲနေဦးမယ်။ အများစုက ဆင်းရဲနေဦးမယ်” လို့ ပြောပါတယ်။